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Prijedlog programa rada Instituta za filozofiju 

u razdoblju od 2016. do 2020. godine 

1. Uvod 

U Prijedlogu programa rada Instituta za filozofiju u razdoblju od 2012. do 2016. godine, koji 

sam prilo2io prijavi na natjeeaj za imenovanje ravnatelja Instituta u prethodnome mandatnom 

razdoblju u o2ujku 2012, kao kratkoroene eetverogodi§nje ciljeve koje bi Institut trebao 

ostvariti do o2ujka 2016. naveo sam sljedeee: 1  

(1) Institut mora postati medunarodno prepoznatljiva ustanova, ukljueena u 

medunarodne znanstvene projekte i/ili programe, s medunarodno relevantnim 

rezultatima; 

(2) Institut mora biti ukljueen u nastavu filozofije na doktorskoj razini te i u tom 

podrueju ostvariti medunarodnu suradnju; 

(3) Institut mora reorganizirati naein na koji se u njemu izvodi znanstvenoistralivaeki 

rad: 

(a) postojeea rascjepkanost znanstvenog istraZivanja mora se prevladati te 

uspostaviti suradnja izmedu pojedinih znanstvenih projekata i/ili programa; 

(b) mora se uspostaviti sustavan program medunarodnih znanstvenih skupova, 

institutskih seminara i kolokvija te javnih predavanja i tribina; 

(c) mora se uspostaviti izdavaeka djelatnost, s osobitim naglaskom na 

izdavanje kapitalnih djela iz povijesti hrvatske filozofije. 

(4) Institut mora reorganizirati svoje unutarnje ustrojstvo i drukeije se koristiti svojim 

materijalnim resursima. 

(5) Institut se mora otvoriti javnosti. Njegovo poslovanje mora biti transparentnije, a 

rezultati znanstvenoistraIivaeke djelatnosti moraju biti bolje prezentirani javnosti 

putem javnih predavanja, tribina, predstavlj anj a knj iga, mrane stranice itd. 

Za ciljeve (3)—(5) smatram da su ostvareni, za cilj (1) da je djelomieno ostvaren, dok cilj (2) 

nije ostvaren. U ovome Prijedlogu osvrnut cu se najprije na ostvarene a potom na neostvarene 

cilj eve, naznaeit au mj ere koje namjeravam poduzeti u sljedeeemu mandatnom razdoblju 

1  Usp. htt ://www.ifz  hr/dokumenti/ZV/Fili %20Grgic-proaram%2Orada%201FZG.pdf, str. 6-7. 
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kako bi se svi navedeni ciljevi u potpunosti ostvarili te se tako osigurala stabilnost u 

funkcioniranju i polaaju Instituta, a na koncu au sa2eti ciljeve i mjere za sljedeee mandatno 

razdoblj e. 

2. Unutarnje ustrojstvo (cilj [4] iz 2012) 

2.1 Akti Instituta 

U protekle eetiri godine doneseno je nekoliko akata koji, po mome mikjenju, znatno 

unapreduju kako opee funkcioniranje Instituta tako i kvalitetu obavljanja manstveno-

istreivaelog rada u njemu. 

U listopadu 2014. donesen je novi Statut Instituta. Osim Sto je uskladen s izmjenama 

Zakona o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju, novi Statut donio je i neke dodatne 

novine u ustroju i radu Instituta. Uvedena je funkcija pomoonika ravnatelja. Preciznije i 

obuhvatnije su definirane ovlasti Znanstvenoga vijeea koje sada, izmedu ostaloga, jednom 

godikije razmatra izvjekaje o radu znanstvenika, 6ime se osigurava kontinuirana skrb 

Znanstvenoga vijeea nad kvalitetom znanstvenoistra2ivaelog rada u Institutu. Nadalje, novi 

Statut predvida da se jednom godikije odr2ava zajedniela sjednica Znanstvenoga i Upravnog 

vijeea, na kojoj ravnatelj podnosi godignji izvjekaj o radu Instituta. Time se uevrgeuje 

suradnja medu glavnim tijelima Instituta i omogueuje obuhvatnija rasprava o vaInijim 

pitanjima. Naposljetku, novi Statut propisuje i postupak dodjele zvanja zaslOnog 

znanstvenika, kao i prava koja se stje6u dodjelom toga zvanja, sto je omoguailo da paetkom 

ove godine pokrenemo postupak dodjele zvanja zaslu2nog znanstvenika za dvoje nakh 

istaknutih umirovljenih djelatnika. 

Pravilnik o dodatnim uvjetima za izbor na znanstvena radna mjesta, donesen u srpnju 

2012, podrobno navodi dodatne uvjete koje moraju zadovoljiti kandidati za znanstvena radna 

mjesta u Institutu. Uvjeti propisani tim Pravilnikom predstavljaju jamstvo da ce na 

znanstvena radna mjesta u Institutu biti izabrani kandidati koji svoju znanstvenu kvalitetu te 

doprinos radu i ugledu Instituta manifestiraju ne samo svojim znanstvenim radovima nego i 

drugim oblicima znanstvene, strue'ne i nastavne djelatnosti. Uz to, tim se Pravilnikom 

spreeava da napredovanje u sustavu znanstvenih radnih mjesta ovisi iskljueivo o 
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zadovoljavanju kvantitativnih eimbenika (tj. broju objavljenih znanstvenih radova), nego se 

zahtijeva da ono odralava sveukupni razvoj znanstvene karijere zaposlenika. 

Dodatni poticaj i pravni okvir za unapredivanje kvalitete znanstvenoistraivaekog 

rada u Institutu jest Pravilnik o nagradama za znanstvenu izvrsnost, donesen u veljaei 2014. 

U skladu s tim Pravilnikom je 2014. i 2015. trojici nakh djelatnika dodijeljena godignja 

nagrada za znanstvenu izvrsnost, a urueivanje nagrade bilo je popraeeno sveeanim 

predavanjima prilikom obilje2avanja Dana Instituta, koja su potom tiskana u obliku knjiga. 

Od ostalih akata donesenih u proteklome mandatnom razdoblju mote se spomenuti 

Pravilnik o izdavaekoj djelatnosti (prosinac 2012), kojim je propisan postupak prilikom 

izdavanja knjiga i easopisa u Institutu, Pravilnik o zagtiti arhivskog i registraturnog gradiva 

(listopad 2012) te Etieki kodeks (listopad 2012). Uz to, donijeli smo i Strategki program 

znanstvenih istra2ivanja za razdoblje od 2013. do 2017. godine (rujan 2012) te Akcijski plan 

u cilju unapredenja kvalitete (o2ujak 2015), a kao dio postupka reakreditacije u lipnju 2013. 

sastavili smo opse2nu Samoanalizu nage ukupne djelatnosti od 2008. do 2012. 

Kako sam spomenuo, svi ti akti i dokumenti unaprijedili su rad Instituta, i u 

organizacijskom i u znanstvenoistralivaekom aspektu. Uz to, neki od njih (prije svega 

Strategki program, Akcijski plan i Samoanaliza) pru2ili su prigodu da se kritieki osvrnemo na 

nage slabosti i nedostatke - kako one koji su uoeeni tijekom procesa reakreditacije 2014. tako 

i one koje smo neovisno uoeili - te da sistematiziramo i preciziramo mjere potrebne za 

nj ihovo uklanjanj e. 

Akti koje je potrebno donijeti. Poeetkom sljedeeega mandatnog razdoblja planiram 

predlo2iti Znanstvenom vijeeu usvajanje jog dvaju akata. Prije svega, to je Pravilnik o 

postupku izbora na struena, suradnieka i znanstvena radna mjesta. Tim bi se pravilnikom 

trebao propisati postupak izbora na odgovarajuea radna mjesta, a posebice: struktura i broj 

elanova povjerenstava, mandat povjerenstava, dokumenti koji se zahtijevaju od pristupnika, 

naein rada povjerenstava i kriteriji izbora. Cilj tih akata jest ujednaeavanje kriterija izbora na 

radna mjesta te osiguravanje nepristranosti i transparentnosti prilikom izbora, u svrhu 

zapogljavanja uistinu najboljih. Uz to, u suradnji s povjerenstvom gto ga je izabralo 

Znanstveno vijeee predlo2it au donogenje Pravilnika o kriterijima i postupku produljenja 

radnog odnosa nakon navrgenih 65 godina 2ivota (vidi doije, 2.2.1). 
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2.2 Kadrovska politika 

2.2.1. Istraiivael 

U cthijku 2012. kadrovska struktura zaposlenih istralivaea na Institutu bila je sljedeea: na 

znanstvenim radnim mjestima bilo je 16 zaposlenih, od eega 9 znanstvenih savjetnika u 

trajnom zvanju, 3 znanstvena savjetnika, 2 visa znanstvena suradnika i 2 znanstvena 

suradnika. Na suradniekim radnim mjestima bilo je 6 zaposlenih, od eega 2 visa asistenta i 4 

asistenta. 

U o2ujku 2016. kadrovska struktura zaposlenih istralivaea je sljedeea: na znanstvenim 

radnim mjestima je 18 zaposlenih, od eega 7 znanstvenih savjetnika u trajnom zvanju, 5 

znanstvenih savjetnika i 6 znanstvenih suradnika. Na suradniekim radnim mjestima 

zaposleno je 6 djelatnika, od eega 3 poslijedoktoranda i 3 asistenta odnosno doktoranda? Uz 

to, na Institutu je do 1. 12. 2016. u punom radnom odnosu jedan djelatnik kao gostujuei 

istreivae koji je voditelj projekta u okviru programa NEWFELPRO. 

Dakle, ukupan broj zaposlenih istreivaea u protekle eetiri godine porastao je s 22 na 

24:3  imamo dva djelatnika vise na znanstvenim radnim mjestima. Dvoje djelatnika je koncem 

2015. otiglo u mirovinu. Udio znanstvenih savjetnika u ukupnom broju zaposlenih na 

znanstvenim radnim mjestima smanjio se u odnosu na 2012: tada ih je bilo eak 75 %, dok ih 

je trenutno 66,6 %. Udio znanstvenih suradnika se poveeao: 2012. bilo ih je 12,5 %, dok ih je 

trenutno 33,3 %. Udio vigih asistenata, asistenata i doktoranada u ukupnom broju zaposlenih 

istreivaea smanjio se s 27 % 2012. na trenutnih 25 %. 

Mjere koje je potrebno poduzeti. Potrebno je poveeati udio suradnika, osobito 

asistenata i doktoranada, u ukupnom broju zaposlenih istrthvaea. Zapo§ljavanje asistenata i 

doktoranada trenutno je moguae iz triju izvora. (a) Temeljem natjeeaja za dodjeljivanje 

mentorstva Hrvatske zaklade za znanost. Na taj smo naein koncem 2014. osigurali sredstva 

za zapo§ljavanje jedne doktorandice, a dvojica voditelja projekata prijavila su se na natjeeaj u 

jesen 2015. i nadam se da ee ove godine iz toga izvora Institut moei zaposliti barem jo§ 

jednog doktoranda. U svojstvu ravnatelja i dalje au, kao §to sam to einio i u dosada§njem 

mandatu, snalno poticati sve voditelje i suradnike na projektima HRZZ da se prijave na 

2  U trenutku pisanja ovoga dokumenta (poeetak okujka 2016) natjeeaji za izbor na dva radna mjesta znanstvenih 
suradnika, jedno radno mjesto znanstvenog savjetnika i dva radna mjesta asistenata bili su jog u tijeku, no to su 
radna mjesta gore uraeunata. 

3  Ovdje nije uraeunat djelatnik koji je gostujuei istra2ivae u okviru programa NEWFELPRO, iako je i on u 
punome radnom odnosu na Institutu. 
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natje6aje za dodjeljivanje mentorstva. (Uostalom, Akcijski plan od voditelja i suradnika 

zahtijeva prijavu na sve natje6aje za zapogljavanje doktoranada gto ih objavljuju HRZZ i 

druga tijela u Hrvatskoj.) Pritom au nastojati, koliko to bude moguee, u institutskim izvorima 

pronaei financijska sredstva neophodna za pokrivanje mogueih dodatnih trogkova projekata. 

(b) Temeljem oslobadanja tzv. razvojnih koeficijenata. Na taj smo na6in u sijanju ove godine 

ishodili suglasnost za zapogljavanje dvoje asistenata. U svojstvu ravnatelja i dalje au se 

zalagati za to da se svaki slobodni suradni6ki koeficijenti iskoriste za zapogljavanje 

suradnika, osobito asistenata. (c) Temeljem sudjelovanja u medunarodnim projektima. 

Na2alost, ovu priliku jog nismo iskoristili, i to je jedna od najvaInijih zadaea u predstojeeem 

razdoblju (vidi dolje, 5.3). 

S' to se tiepolitike produljenja radnog odnosa nakon navrgenih 65 godina 2ivota, rija 

je o osjetljivom pitanju koje je primarno u nadlehlosti Znanstvenoga vijeea. Na svojoj 

sjednici u studenome 2015. Znanstveno je vijeee imenovalo povjerenstvo sa zadaeom izrade 

kriterija prema kojima se djelatniku Instituta koji navrgava 65 godina 2ivota odobrava 

produljenje radnog odnosa. Smatram da je to primjeren pristup ovoj problematici. Potaknut 

au povjerenstvo da dovrgi svoj posao a Znanstvenom vijeou predloNti da donese 

odgovarajuei pravilnik koji bi se, ako se u meduvremenu ne promijeni zakonski okvir, mogao 

poeeti primjenjivati vee koncem 2016. 

Naposljetku, mislim da je potrebno unaprijediti brigu o svim stadijima razvoja 

suradnika, prije svega asistenata. Osobito im treba pnditi sna2niju podrgku prilikom prijava 

na natjaaje za usavrgavanje u inozemstvu. Iako je to prvenstveno zadaea mentord a potom i 

Znanstvenoga vijeea (koje bira i ocjenjuje rad mentord), vasinu ulogu u razvoju asistenata i 

poslijedoktoranada ima i ravnatelj. Stoga au nastaviti praksu odr2avanja sastanaka (zapo'detu 

2015) sa svim zaposlenim asistentima i poslijedoktorandima na kojima se razmatraju tekuoi i 

na'delni problemi. 

2.2.2 Prateee sluibe 

Broj zaposlenih u prateeim slu2bama u proteklih 6etiri godine poveeao se za 1: 2012. bilo ih 

je 5, a trenutno ih je zaposleno 6 — od lipnja 2012. imamo jednoga stru6nog suradnika u 

Odjeljku knji sinice i arhiva. 
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Mjere koje je potrebno poduzeti. Smatram da je s obzirom na broj zaposlenih 

istra2ivaea broj zaposlenih u prateeim sluThama optimalan. Ipak, treba uzeti u obzir e'injenicu 

da se na Institutu trenutno izvode cetiri projekta HRZZ, zbog eega se obim raeunovodstvenih 

i administrativnih poslova znatno poveeao. Voditelji projekata, ravnatelj i voditelji prateeih 

sluThi u Institutu stoga su u jesen 2015. zakljueili da bi bilo uputno zaposliti jednog 

djelatnika u okviru programa struenog osposobljavanja za rad bez zasnivanja radnog odnosa, 

koji bi pomagao u obavljanju raeunovodstvenih i administrativnih poslova vezanih uz 

projekte koji se izvode na Institutu. Nastojat au od Ministarstva znanosti, obrazovanja i sporta 

to Hrvatskog zavoda za zapo§ljavanje ishoditi suglasnost odnosno odobrenje za privremeno 

zapogljavanje jednog djelatnika za potrebe projekata. 

Druga mjera koju namjeravam poduzeti jest sastavljanje preciznog popisa poslova za 

svakog djelatnika prateeih slu2bi. Iako smatram da prateee sluThe u Institutu opeenito dobro i 

u6inkovito funkcioniraju i iako su poslovi svakog djelatnika navedeni u Pravilniku o ustroju 

radnih mjesta, potrebno ih je dodatno precizirati. To áu ueiniti u suradnji s djelatnicima 

prateeih 

Naposljetku, precizirat au ovlasti i zadaee zamjenika ravnatelja. Statut i Pravilnik o 

ustroju radnih mjesta predvidaju postojanje funkcije i radnog mjesta pomoenika ravnatelja za 

medunarodnu suradnju, koji prvenstveno obavlja poslove vezane uz medunarodne projekte. S 

obzirom na to da se u Institutu trenutno ne izvode veei medunarodni projekti, za aktiviranje 

funkcije pomoonika ravnatelja nije bilo potrebe, nego je imenovan zamjenik ravnatelja. U 

suradnji sa zamjenikom ravnatelja jasnije au definirati njegove obveze i ovlasti, a po potrebi 

cu od MZOS-a zatraliti suglasnost za aktiviranje funkcije pomoenika ravnatelja za 

medunarodnu suradnju. 

2.3 Korigtenje materijalnih resursa 

2.3.1 Poslovni prostor 

S poe'etkom obavljanja du2nosti ravnatelja u travnju 2012. doznao sam za einjenicu da ni 

nakon vise od 20 godina nije rije§en pravni status poslovnog prostora kojim se koristi Institut. 

U suradnji s Upravnim vijeeem poeeo sam rje§avati taj problem, gto je poeetkom 2015. 

rezultiralo upisom Instituta u zemlji§ne knjige kao 50 postotnog vlasnika poslovnog prostora. 
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Upravno vijeee odlueilo je da se daljnjim pravnim mjerama pokuga ishoditi potpuno 

vlasnigtvo, i tome sam, u suradnji s odvjetnicom, pristupio. 

Mjera koju je potrebno poduzeti. I dalje au provoditi odluku Upravnog vijeea o 

ovome predmetu. 

2.3.2 Knjilnica, eitaonice i ostalo 

U protekle eetiri godine u nekoj smo mjeri reorganizirali naein kori§tenja poslovnog prostora. 

Prije svega, uredili smo eitaonicu na IV. katu to prenamijenili i preuredili veliku dvoranu na 

V. katu. Zahvaljujuei donaciji obitelji prof. Vanje Sutliea koncem 2013. znatno smo obogatili 

knji2nicu, tako da je dio knji2nice preseljen i na V. kat. Zapoeeli smo i proces uredivanja 

arhiva, kako filozofske ostav§tine na IV. katu tako i sluthenih dokumenata na VI. katu. U 

tijeku je skeniranje i elektronieko pohranjivanje svih vanijih dokumenata iz arhiva. 

Priljev novih knjiga u knji2nicu mokmo smatrati zadovoljavajueim. Iako se i dalje 

najveei broj knjiga kupuje sredstvima pojedinih projekata koji se izvode na Institutu, poveoan 

je broj knjiga koje se nabavljaju zajedniekim sredstvima, s obzirom na to da smo u protekle 

tri godine znatan dio sredstava gto ih dobivamo temeljem ugovora o vigegodignjem 

institucijskom financiranju znanstvene djelatnosti (VIF) namijenili u to svrhu. Osnivanjem 

knji2nienog odbora gto ga tine predsjednik Znanstvenog vijeea, ravnatelj i voditeljica 

knjiThice uspostavili smo sustav nabave novih knjiga kojim, s jedne strane, vodimo brigu o 

nepristranom zadovoljavanju potreba svih djelatnika a, s druge strane, osiguravamo 

kontinuirani priljev knjiga koje su od naroeita interesa za Institut. Uz to, donacijom obitelji 

prof. Sutliea rijegili smo kroniean problem iz prethodnog razdoblja, a to je manjak 

standardnih izdanja filozofskih klasika. Nasuprot tome, situaciju gto se tie easopisa ne 

mokmo smatrati zadovoljavajueom. Proteklih smo godina vlastitim sredstvima kupovali 

pakete iz baze JSTOR, i vjerojatno eemo to moei einiti i ubuduee, bude li potrebno. No 

pristup easopisima iz opsenih i vanih baza kao gto su Blackwell Wiley, Springer, Oxford 

University Press, Project Muse itd. onemogueen nam je zbog enormno visokih cijena, i to 

smatram najveeim problemom s kojim je suoeena knji2nica. 

U protekle eetiri godine neko smo vrijeme bili pretplaeeni i na neke druge elektronieke 

zbirke — Harvard Digital Library, Oxford Handbooks Online, Thesaurus Linguae Graecae —

no nisam siguran trebamo li to einiti i dalje, s obzirom na malen broj korisnika. 
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Naposljetku, tijekom 2014. pokrenuli smo izradu repozitorija znanstvenih publikacija 

djelatnika. Instituta: instalirali smo software, postavili ga na nagu internetsku stranicu to 

zapoeeli s unosom podataka. Nalalost, zbog nezainteresiranosti djelatnika taj posao nije 

dovrgen. 

Mjere koje je potrebno poduzeti. Kao prvo, potrebno je dovrgiti proces reorganizacije 

odnosno preuredenja prostora. To se prije svega odnosi na prostorije knji2nice i 6itaonice na 

V. katu. U vezi s tim, potrebno je temeljito pregledati sadrkj knji2noga i 6asopisnoga fonda 

kako bi se ustvrdilo koje je knjige i easopise potrebno drkti na policama na IV. i V. katu, a 

koji se mogu premjestiti na neka druga mjesta. (Taj je posao djelomieno obavljen.) Potrebno 

je dovrgiti posao skeniranja arhivske grade i do kraja urediti ostavgtinu koja se nalazi na IV. 

katu. Posao na izradi repozitorija treba nastaviti. Problem nemoguenosti pristupa easopisnim 

bazama rjegavat eemo u suradnji s drugim institucijama. Naposljetku, vjerojatno 6e biti 

potrebno i djelomieno reorganizirati raspored ureda djelatnika, ovisno o kadrovskoj situaciji. 

2.4 Financije 

S jedne strane, financiranjem nageg rada u protekle eetiri godine mokmo biti zadovoljni. 

Sredstva predvidena za materijalne trogkove, iako su se konstantno smanjivala, bila su 

dostatna za normalno funkcioniranje Instituta. Sredstva dodijeljena temeljem VIF-a, iako je 

rijee o relativno malim iznosima, pomogla su nam u opremanju knji2nice, organiziranju 

znanstvenih skupova i gostujueih predavanja, pokrivanju trogkova putovanja nagih djelatnika 

i publiciranju Priloga za istraDvanje hrvatske filozofske bagtine. Cetiri projekta HRZZ koja 

se trenutno izvode u Institutu omogueuju veeini zaposlenika sredstva za nabavu opreme i 

odlaske na znanstvene skupove. Naposljetku, gteta koju smo pretrpjeli zbog pljgke koncem 

2015. u velikom je dijelu nadoknadena. 

S druge strane, imamo tri razloga za nezadovoljstvo. Prvo, MZOS posljednjih godina 

odbija financirati nage znanstvene skupove, kao i easopis Prilozi. Drugo, nemamo sredstava 

za sanaciju podrumskih prostorija, a niti smo u prilici javiti se na neki natje6aj za dodjelu 

sredstava kojim bismo mogli rijegiti taj dugogodignji problem. Treee, i najvalnije, i dalje smo 

previge ovisni o drkvi. Udio vlastitih sredstava (namaknutih prodajom knjiga, 

iznajmljivanjem prostorija i pruknjem usluga) i donacija gospodarskih subjekata u nagem 

prorgunu zanemariv je. 
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‘to moiemo tfeiniti. Jedino rjegenje problema prevelike financijske ovisnosti o dr2avi 

jest ukljueivanje u medunarodne projekte (usp. dolje, 3.1, 5.3 i 6). 

3. Znanstvenoistraiiva6ki rad (cilj [3] iz 2012) 

3.1 Projekti 

U protekle eetiri godine u znatnoj smo mjeri reorganizirali i, po mome miqjenju, unaprijedili 

naein na koji se u Institutu izvodi znanstvenoistraivaeki rad. U svome Prijedlogu programa 

iz 2012. kao jedan od ciljeva naveo sam prevladavanje rascjepkanosti znanstvenog 

istraAvanja u Institutu te uspostavljanje koordinacije izmedu pojedinih znanstvenih 

projekata. Korak u ostvarenju toga cilja bila je promjena do koje je doglo u naeinu 

financiranja znanstvenih projekata u Hrvatskoj, to jest ukidanje sustava tzv. z-projekata koje 

je financirao MZOS i prebacivanje financiranja znanstvenoistraivaekih projekata na HRZZ. 

Buduei da projekti HRZZ zahtijevaju okupljanje veeih skupina znanstvenika, to je dovelo do 

okrupnjivanja istra2ivaekih skupina na Institutu te do djelomienog prevladavanja spomenute 

rascjepkanosti. Uz to, sredstva koja smo dobili temeljem VIF-a nismo raspodijelili u obliku 

tzv. "glavarina", nego smo sva dobivena sredstva namijenili zajedniekim potrebama (nabavci 

knjiga, organiziranju konferencija, dolaznoj i odlaznoj mobilnosti te izdavaekoj djelatnosti), 

eime smo takoder nastojali prevladati nekadagnju fragmentiranost. 

Trenutno se na Institutu izvode eetiri projekta HRZZ. Uzmemo li u obzir broj 

zaposlenih znanstvenika, s torn einjenicom mokmo biti sasvim zadovoljni. (Primjerice, u 

omjem broja zaposlenih i broja projekata najbolji smo medu svim humanistiekim institutima 

u Hrvatskoj te pri vrhu u odnosu na sve ostale institute.) Trebamo uzeti u obzir, medutim, da 

nisu svi zaposleni znanstvenici ukljueeni u projekte: u projekte Instituta ukljueeno ih je 9, 

jedan znanstvenik ukljueen je u projekt koji se izvodi izvan Instituta, a eak 6 kolega nije 

ukljueeno ni u koji znanstveni projekt. Bilo bi pokljno kad bi svaki zaposleni istralivae bio 

ukljueen u neki projekt. Stovige, smatram da bi se znanstvenoistra2ivaeki rad u Institutu 

trebao odvijati iskljueivo u okviru projekata. 

Sto se tiee koordinacije izmedu projekata, ona trenutno izostaje, gto se mote objasniti 

tematikom i strukturom projekata, i to einjenicu u trenutnim okolnostima ne trebamo smatrati 
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neeim zabrinjavajueim. Ono gto je zabrinjavajuee jest einjenica da se trenutno na Institutu ne 

izvodi nijedan medunarodni projekt osim projekta NEWFELPRO gto ga izvodi gostujuei 

istra2iva6. 4  

Mjere koje je potrebno poduzeti. Trebali bismo te2iti tome da svaki znanstvenik bude 

ukljueen u neki znanstvenoistra2ivaeki projekt, tako da cu i dalje poticati sve kolege i 

kolegice da se prijavijuju na otvorene natjeeaje. Osobito cu na to poticati mlade djelatnike. 

Na Institutu se trenutno ne izvodi nijedan uspostavni istra2ivaeki projekt HRZZ, tj. projekt 

namijenjen istra2ivaeima koji su doktorat znanosti stekli najmanje 2 a najvige 7 godina od 

roka za prijavu, i takvu bi situaciju trebalo izmijeniti. 

Nadalje, Institut bi se u u shedeeem razdoblju trebao ukljueiti u provodenje nekoga 

medunarodnog projekta. Pomak koji smo ueinili u odnosu na prethodno eetverogodignje 

razdoblje sastoji se samo u einjenici da smo se poeeli prijavljivati na projekte koji se 

financiraju iz raznih programa Europske unije. Doduge, dosad smo podnijeli samo dvije 

(neuspjegne) prijave, 2013. i 2014. Kako bi se poveeao broj prijava i kako bi se poveeali 

izgledi za ukljueivanje u takve projekte, potrebno je ulo2iti vige napora u informiranje o 

relevantnim natjeeajima, kao i intenzivirati suradnju medu djelatnicima prilikom razmatranja 

mogueih tema projekata te sastavljanja prijava i pronalaknja potencijalnih partnera. U 

svojstvu ravnatelja i dalje au prikupljati informacije, inicirati raspravu na Znanstvenom 

vijeeu o pojedinim natjeeajima, poticati na prijave te prOati svu potrebnu pomoe prilikom 

sastavlj anj a proj ektnih prijedloga. 

3.2 Skupovi i predavanja 

U protekie eetiri godine uspostavili smo sustav znanstvenih skupova, kolokvija, okruglih 

stolova i predavanja s kojim mokmo biti sasvim zadovoljni. Osim gto smo svake godine u 

prosincu organizirali godignji simpozij Instituta, samostalno smo organizirali jog dva 

znanstvena skupa. Ukupno smo, na Institutu iii izvan njega, organizirali iii suorganizirali 17 

znanstvenih skupova, radionica iii okruglih stolova, od kojih je velika veeina bila 

medunarodnog karaktera. Uz to, na Institutu je u protekie eetiri godine odr2ano 44 predavanja 

i kolokvija, pri eemu je 14 govornika bilo iz inozemstva. Organizirali smo i jednu izloThu u 

NSK. 

4  Pod medunarodnim projektom ovdje i nadalje razumijem projekt koji se dijelom iii u potpunosti financira 
inozemnim sredstvima i u kojem sudjeluju istralivati iz vise od dviju dr2ava. 
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Mjere koje je potrebno poduzeti. S aktivnostima u ovome podrueju trebamo nastaviti, 

po moguenosti jednakim intenzitetom. Novina koju cu predlo2iti tiee se uvodenja niza 

veeernjih javnih predavanja, namijenjenih giroj publici, o temama od gireg interesa. Jedan od 

problema s kojim bismo se mogli suoeiti u predstojeeem razdoblju jest nedostatak 

financijskih sredstava. Naime, proteklih je godina MZOS odbijao nage molbe za dodjelom 

financijske potpore nagim znanstvenim skupovima, tako da smo ih najveeim dijelom 

financirali sredstvima gto smo ih dobili u okviru VIF-a. Buduei da je nastavak VIF-a 

neizvjestan, morat eemo ulo2iti dodatne napore kako bismo ovaj dio nagega rada odr2ali na 

razini prethodnih godina. 

3.3 IzdavaCka djelatnost 

U proteklome eetverogodignjem razdoblju udvostrueili smo broj knjiga objavljenih u izdanju 

Instituta u odnosu na prethodno eetverogodignje razdoblje: objavili smo ih 14, dok smo ih u 

razdoblju 2008-2012. objavili 7. Medu objavljenim knjigama nalaze se i neke koje mo2emo 

smatrati kapitalnim izdanjima iz povijesti hrvatske filozofije, kao gto su 2. i 4. svezak 

Petrieevih Peripatetiokih rasprava. Uz to, napokon smo pripremili i 2015. objavili tzv. 

"Antologiju", tj. Hrvatsku filozofiju od 12. do 19. stoljeea: izbor iz djelei na latinskome u tri 

sveska, eime smo dovrgili posao zapoeet prije vise desetljeea. Sto se tiee easopisa, osim 

Prilogei za istraDvanje hrvatske filozofske batine, koji je 2014. obilje2io 40. godignjicu 

izla2enja, Institut je od 2012. suizdavae easopisa Croatian Journal of Philosophy. 

U podrueje izdavagtva uveli smo dvije novine. Prvo, od 2012. cjelokupnu grafieku 

pripremu knjiga i Priloga radimo sami, eime smo znatno smanjili trogkove. Drugo, 

donogenjem Pravilnika o izdavaekoj djelatnosti te, sukladno njemu, uspostavom povjerenstva 

za izdavaeku djelatnost, postupak zaprimanja rukopisa i odlueivanja o njemu postao je jasniji 

i transparentniji nego prije. S prodajom nagih izdanja ne mo2emo biti naroeito zadovoljni, no 

ona je odraz ukupne loge situacije na hrvatskome tr2igtu knjiga. Smatram da nagi distributeri 

— "Nova stvarnost" te, odnedavno, "Superknji2ara" — dobro obavljaju svoj posao. 

Mjere koje je potrebno poduzeti. Broj knjiga koje godignje objavimo zadovoljavajue 

je. Institut niti mote niti treba biti veliki izdavae; primjereno je ogranieiti se na objavljivanje 

nekoliko knjiga godignje, a najveau pozornost posvetiti kvaliteti i raznolikosti naslova. Iako 

izdavaeki plan ne bismo smjeli ni na koji naein ogranieavati, smatram da bismo, s obzirom na 
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karakter nage ustanove, najveau pozornost trebali posveeivati izdanjima iz povijesti hrvatske 

filozofije te filozofskim klasicima. 

Sto se tiee easopisa, Prilozi yea nekoliko godina ne dobivaju financijsku potporu 

MZOS-a. Buduei da je situacija gto se tiee VOS-a neizvjesna, to bi mogao postati problem, 

koji namjeravam rijegiti u suradnji s glavnim urednikom i povjerenstvom za izdavaeku 

djelatnost. U svakom slueaju, u svojstvu ravnatelja i dalje cu ciniti sve da Prilozi nesmetano 

izlaze. Ugovor o suizdavanju Croatian Journal of Philosophy istjeee ove godine i predlo2it 

au da se obnovi, tj. produlji za jog eetiri godine. 

3.4 Istraiivanje povijesti hrvatske filozofije 

Istraivanje povijesti hrvatske filozofije tradicionalno je sredignja djelatnost Instituta, a 

takvom je bila i u protekle eetiri godine. Na Institutu se trenutno izvodi jedan znanstveni 

projekt HRZZ posveeen istralivanju povijesti hrvatske filozofije. U organizaciji Instituta u 

protekle je eetiri godine odr2ano nekoliko skupova i predavanja o toj tematici, ukljueujuei i 

jednu izlo2bu, te je izdano nekoliko knjiga, izmedu ostalih i Hrvatska filozofija od 12. do 19. 

stoljeea: izbor iz djela na latinskome, trosvegeano izdanje koje nudi sinoptieki pogled na 

hrvatsku filozofsku proglost i na neki naein salima rezultate dosadagnjih istraIivanja. Casopis 

Prilozi za istrazivanje hrvatske filozofske ba§tine kontinuirano izlazi, a kao jedan od novijih 

projekata, za koji se nadam da ee postati trajan i valan dio djelatnosti Instituta, mote se 

spomenuti projekt "Digitalna bagtina", u okviru kojega digitaliziramo te na nagoj mranoj 

stranici objavljujemo djela iz nage filozofske proglosti, uz biobibliografske napomene o 

njihovim autorima. 

gto jog treba uciniti. Neke od zadaea u ovome podrueju koje sam naveo u svome 

Prijedlogu iz 2012. nisu ispunjene. Tada sam istaknuo potrebu snalnije medunarodne 

prezentacije rada na proueavanju povijesti hrvatske filozofije, koja bi se trebala oeitovati u 

veeem broju radova na stranim jezicima, u relevantnim inozemnim easopisima i 

pojedinaenim publikacijama, osobito u obliku monografija o nagim najistaknutijim filozofima 

i izdanja njihovih djela kod uglednih inozemnih izdavaea (koji bi za njih sigurno bill 

zainteresirani). Uz to, izdvojio sam einjenicu da su hrvatski filozofi iznimno slabo 

predstavljeni u inozemnim filozofskim enciklopedijama i leksikonima. U svojstvu ravnatelja 

intenzivnije cu se — prijedlozima, molbama, zahtjevima itd. — angalirati oko ispravljanja tih 
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nedostataka. Kako sam naveo, ueinit au sve gto je u mojoj moei da Prilozi i dalje nesmetano 

izlaze, a osobito au se posvetiti daljnjem razvoju projekta "Digitalna bagtina", i to u dva 

aspekta: prvo, insistirat au na gto temeljitijoj i obuhvatnijoj obradi digitaliziranih radova 

drugo, nastojat au da projekt obuhvati i radove iz novije hrvatske filozofije. 

4. Javnost rada (cilj [5] iz 2012) 

U protekle eetiri godine Institut smo u velikoj mjeri otvorili javnosti, a njegovo djelovanje 

ucinili znatno transparentnijim nego prije. To smo ucinili na nekoliko naeina. Prije svega, 

uspostavili smo sustav javnih predavanja, tribina i okruglih stolova posveeenih temama koje 

nisu samo usko filozofske pa ni usko akademske. Spomenut au samo neke od njih: okrugli 

stolovi i predavanja povodom Svjetskog dana filozofije (2012. okrugli stol "Filozofija 

danas", 2013. predavanje T. Joliea "Biologka poboljganja ljudske moralnosti", 2014. 

predavanje P. Barigiea "Javno i privatno u demokraciji — od polisa do globalne zajednice", 

2015. predavanje M. Sugnika "pivot vrijedan 2ivljenja" i popratni okrugli stol), obiljeavanja 

Dana Instituta s popratnim predavanjima (2014. D. Barbaric, "Rijee u prilog romantici", 

2015. P. Barigie, "Deliberativna demokracija i Aristotelovi argumenti o rasudnoj snazi 

mnogtva"), okrugli stolovi posveeeni ulozi znanosti u drugtvu (2013. "Humanistieke i 

drugtvene znanosti u znanstveno-tehnologko doba" i "Znanost, ekonomija i znanstvena 

politika") itd. Na nekima od znanstvenih skupova koje smo organizirali raspravljali smo o 

odnosu filozofije i drugih znanosti (npr. "Filozofija u dijalogu sa znanostima" 2012, 

"Filozofija i hrvatski jezik" 2013, "Smisao humanistiekih znanosti" 2015. itd.). Uspostavili 

smo stalnu suradnju s Privatnom umjetniekom gimnazijom u Zagrebu, u okviru koje 

nastojimo pribliziti svoj rad i srednjogkolskoj populaciji. 

Prije eetiri godine redizajnirali smo web-stranicu, koja je sada prilieno bogata 

sadr2ajima, a 2014. smo promijenili i dotadagnji logo Instituta. Putem web-stranice dodatno 

smo se otvorili javnosti: na njoj se sada nalaze ne samo svi relevantni dokumenti Instituta 

(ukljueujuei i recentne financijske dokumente) nego i zapisnici svih sjednica Znanstvenoga i 

Upravnog vijeea od 2012. nadalje. Profile smo godine otvorili i Facebook stranicu. 

''to jog treba uciniti. S obzirom na karakter nage ustanove (mi smo javna ustanova, 

odnosno javni znanstveni institut), javnosti i transparentnosti nageg rada posveeivat cu 
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posebnu pozornost. Stoga au nastaviti poticati i organizirati spomenute aktivnosti. Kako sam 

spomenuo, inicirat au uvodenje niza veeernjih javnih predavanja, namijenjenih giroj publici, 

o temama od gireg interesa. Insistirat au na tome da nag rad jog vise otvorimo srednjogkolskoj 

populaciji, prema modelu suradnje koju smo uspostavili s Privatnom umjetniekom 

gimnazijom. S obzirom na veliku kolieinu podataka koje sadr2i, web-stranicu vjerojatno ae 

uskoro biti potrebno ponovno barem djelomieno redizajnirati. 

5. Medunarodna prepoznatljivost (cilj [1] iz 2015) 

Medunarodna prepoznatljivost nageg Instituta mote se promatrati s triju aspekata: s aspekta 

medunarodne vidljivosti nagih publikacija, ostvarene medunarodne suradnje i ukljueenosti u 

medunarodne znanstvene projekte. Kako sam napomenuo, ovaj je cilj samo djelomieno 

ostvaren, i bit ee potrebno ulo2iti dodatne napore, kako ravnatelja i Znanstvenog vijeea tako i 

svih djelatnika, kako bi Institut uistinu postao medunarodno relevantna znanstvena ustanova. 

5.1 Publikacije 

S jedne strane, medunarodnom vidljivogeu nagih publikacija mo2emo biti veoma zadovoljni. 

Razlog tome jest einjenica da se velik dio publikacija nagih djelatnika objavljuje u 

inozemstvu i da udio inozemnih publikacija u ukupnom broju publikacija konstantno raste: 

2013. je 29 % radova nagih djelatnika bilo objavljeno u inozemstvu, 2014. 33 %, a 2015. 36 

%. Isto tako, mo2emo biti zadovoljni einjenicom da raste i broj radova na stranim jezicima 

objavljenih u nekima od izdanja Instituta. Jedna od hvale vrijednih novina koje su u protekle 

eetiri godine, imenovanjem novoga glavnog urednika Priloga, uvedene u taj easopis jest 

objavljivanje elanaka i na hrvatskome i na nekome od svjetskih jezika. Nadalje, obnovili smo 

(2014) izdavanje niza "Philosophical Topics", u kojemu se radovi objavljuju na engleskome i 

njemaekom jeziku, izdali smo jednu knjigu koja je u cijelosti na engleskome (Physics and 

Philosophy, 2015) i jednu u kojoj je dio radova na engleskome (Filozofija u dijalogu sa 

znanostima, 2013). Naposljetku, u posljednje eetiri godine suizdavaei smo Croatian Journal 

of Philosophy, koji objavljuje iskljueivo radove na engleskome i ima prilieno visoku 

medunarodnu vidlj ivost. 
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S druge strane, medutim, treba primijetiti da autorstvo inozemnih publikacija nije 

ravnomjerno rasporedeno po djelatnicima, te da je visok udio inozemnih publikacija zapravo 

rezultat einjenice da nekolicina djelatnika veoma intenzivno objavljuje u inozemstvu. Ipak, 

pravi razlog za nezadovoljstvo nalazi se u vee spomenutoj einjenici veoma malenog broja 

publikacija posveeenih hrvatskim filozofima objavljenih u inozemstvu. S obzirom na to da je 

proueavanje povijesti hrvatske filozofije tradicionalno sredignja aktivnost Instituta, trebala bi 

nas zabrinuti einjenica da iz projekata Instituta jog nije proizagla, primjerice, nijedna 

monografija o nagim najveeim filozofima — prije svega o Hermanu, Petrieu, Vlaeieu ili 

Bogkovieu — objavljena kod nekoga uglednog izdavaea u inozemstvu, kao ni neko kritieko 

izdanje njihovih spisa. 

gto treba uCiniti. U svojstvu ravnatelja snalno au poticati kolege i kolegice, naroeito 

mlade, da gto vise svojih publikacija ponude na objavljivanje u inozemstvu. To se osobito 

odnosi na radove o hrvatskim filozofima. Jedan oblik takva poticaja jest nagrada za 

znanstvenu izvrsnost, koja se dodjeljuje iskljueivo za radove objavljene u inozemstvu (no 

koja, medutim, jog nije dodijeljena ni za jedan rad o povijesti hrvatske filozofije). Nadalje, 

nastojat au da se prilikom raspodjele raspolo2ivih zajedniekih sredstava — bilo sredstava VIF-

a bilo nekih drugih — prednost dodijeli onim aktivnostima za koje se mote oeekivati da ee 

kao rezultat polueiti inozemnu publikaciju o hrvatskoj filozofiji. 

5.2 Medunarodna suradnja 

I u ovom smo aspektu nagega rada samo djelomieno ostvarili predvidene ciljeve. Ostvarili 

smo ih utoliko gto smo neke privatne medunarodne kontakte i suradnju podigli na 

institucionalnu razinu, rezultat eega je potpisivanje sporazuma o suradnji s nekolicinom 

inozemnih institucija. Neke od tih sporazuma poeeli smo i primjenjivati (u obliku 

zajedniekog organiziranja skupova, razmjene istralivaea. itd.). Uz to, od 2014. elanovi smo 

dvaju medunarodnih konzorcija: Consortium of Humanities Centers and Institutes i European 

Consortium for Humanities Institutes and Centres. Ono gto je, medutim, izostalo jest 

ukljueivanje u sire medunarodne projekte. 

Mjere koje je potrebno poduzeti. Aktivnosti u okviru postojeeih sporazuma treba 

provoditi i dalje te ih, ovisno o moguenostima, intenzivirati. Poticat cu i sklapanje novih 

sporazuma, naroeito onih koji bi mogli ukljueivati i zajednieku prijavu na medunarodne 
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projekte. U spomenutim konzorcijima nismo bili naroeito aktivni, iako oni pruk.ju dosta 

moguenosti, osobito ko se tiee dolazne i odlazne mobilnosti. U suradnji sa zamjenikom 

ravnatelja pozornije au pratiti njihove aktivnosti i redovitije izvjegtavati o njima. 

5.3 Medunarodni znanstveni projekti 

Osim jednoga bilateralnog projekta te projekta unutar programa NEWFELPRO Sto ga na 

Institutu izvodi gostujuei znanstvenik, u Institutu nismo izvodili medunarodne projekte. 

(Doduge, neki projekti HRZZ koji se izvode na Institutu ukljueuju kao suradnike i 

znanstvenike iz inozemstva. No buduei da se ti projekti financiraju iskljueivo iz hrvatskog 

izvora, ne mokmo ih karakterizirati kao medunarodne.) Proteklih je godina, doduge, ojaeala 

svijest o potrebi ukljueivanja u veee medunarodne projekte, osobito projekte u okviru 

programa Horizon 2020. 0 tome se nekoliko puta raspravljalo na sjednicama Znanstvenoga 

vijeea, a i podnijeli smo dvije neuspjegne prijave. Uzme li se u obzir velieina, ugled i 

znanstveni potencijal nage ustanove, kao i znanstvena i financijska korist koju bismo imali od 

sudjelovanj a u veeim medunarodnim projektima, ne mokmo biti zadovoljni ueinjenim. Rijee 

je o jednom od nagih najveeih propusta koji u sljedeeem razdoblju moramo ispraviti. 

Mjere koje treba poduzeti. Smatram da su aktivnosti usmjerene ispravljanju ovoga 

propusta gto smo ih naveli u Akcijskom planu sasvim razlo2ne. Potrebno je snalnije 

informirati sve djelatnike o relevantnim natjeeajima, organizirati posebne sjednice 

Znanstvenoga vijeea posveeene konkretnim natjeeajima, intenzivirati suradnju prilikom 

sastavljanj a projektnih prijedloga i pronalaknj a inozemnih partnera te prukti snalnu i 

sveobuhvatnu administrativnu potporu prilikom prijava. Velik dio svoga radnog vremena u 

sljedeeem mandatnom razdoblju posvetit 6u tim aktivnostima. Cilj mi je da u sljedeee eetiri 

godine utrostrueimo broj prijava u odnosu na prethodno razdoblje te da jedna iii dvije od tih 

prijava budu uspjegne. 

6. Status Instituta i doktorski studij (cilj [2] iz 2012) 

Trenutni status Instituta kao iskljueivo znanstvenoistrivaeke a ne i nastavne ustanove zbog 

nekoliko razloga ne mokmo smatrati zadovoljavajueim. Prvo, i najvahlije, on odudara od 

prirode filozofije. Filozofsko istralivanje provodi se i u seminarima i na predavanjima, u 
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interakciji sa studentima, mentorskome radu itd., ukratko, u svim aktivnostima koje 6ine dio 

nastavnoga procesa. Samom einjenicom da nismo ukljue'eni u te aktivnosti uskraeeni smo za 

va2an dio onoga od eega se zapravo sastoji filozofski posao. Drugo, takav status Instituta u 

neskladu je s praksom razvijenih zemalja, gto znatno otel'ava njegovo ukljuelvanje u 

medunarodnu filozofsku zajednicu, primjerice putem aktivnosti u okviru programa Erasmus 

+. Treee, vedina djelatnika Instituta honorarno predaje na nekima od hrvatskih svealligta, i to 

uglavnom u najvigim znanstveno-nastavnim zvanjima. Ta 6injenica odraz je neracionalnosti i 

neefikasnosti 6itava nageg znanstvenog i nastavnog sustava. No ona je i pokazatelj da na 

Institutu postoji snal'an nastavni potencijal. 

U nekoliko temeljnih dokumenata Instituta ukljueIvanje u nastavni proces navedeno je 

kao jedan od prioriteta. Primjerice, u Strategkom programu kale se da je "temeljni [...] ()poi 

strategki cilj Instituta neposredna implementacija rezultata znanstvenih istralivanja u studij 

filozofije" te se kao najbolje rjegenje sugerira "doktorski studij filozofije, samostalan iii u 

suradnji s drugim domaeim iii inozemnim ustanovama" (str. 11). U Samoanalizi je pak 

"institucionalizirano ukljuelvanje u visoko obrazovanje" navedeno kao jedan od ciljeva 

razvoja Instituta u predstojedem razdoblju (str. 5). 

Zakon o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (61. 27) predvida moguenost 

sudjelovanja institute u visokom obrazovanju, a nag Statut (61. 10) navodi nastavnu djelatnost 

kao jednu od djelatnosti koje se mogu izvoditi u Institutu. Dakle, ne postoje zakonske i 

statutarne prepreke za ukljueivanje Instituta u visoko obrazovanje. Prepreke koje postoje ti6u 

se ukupnog znanstvenog sustava u Hrvatskoj. Izdvojio bih tri skupine prepreka ukljueivanju 

Instituta u sustav visokog obrazovanja. 

Prvo, u Hrvatskoj postoji 6ak sedam sveueilignih odsjeka filozofije, od kojih 6"ak 6efiri 

nude doktorski studij. To je previge, i predlaganje jog jednoga doktorskog studija s pravom bi 

naiglo na neodobravanje akademske i gire zajednice. 

Drugo, Zakon predvida da se sudjelovanje institute u visokom obrazovanju odvija 

putem suradnje s visokim ueiligtima. Dakle, jedan oblik ukljueivanja u nastavni proces 

mogao bi biti putem sklapanja ugovora s nekim visokim ualligtem na kojemu se vee izvodi 

doktorski studij filozofije. U tome vidim barem dva problema. Prvo, uzmemo li u obzir 

trenutnu situaciju u hrvatskoj filozofskoj zajednici, nije realno oeekivati da bi ikoje visoko 

u6iligte za negto takvo bilo zainteresirano. Drugo, kad bi i bilo zainteresirano, pitanje je 
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bismo li takvim ugovorom mi mogli ili trebali biti zadovoljni. Na je Institut najbrojnija 

filozofska ustanova u Hrvatskoj, s najveaim brojem objavljenih znanstvenih radova po 

zaposleniku i najveeim brojem znanstvenih projekata po zaposleniku. Stoga bismo mi trebali 

biti nositelji doktorskog studija ili barem posve ravnopravni partneri, i ne bismo se smjeli 

zadovoljiti jednostavnim prikljueivanjem nekome vee postojeeem programu. 

Treee, nejasno je hoeemo li u buduenosti uopee zadr2ati status samostalnoga 

znanstvenog instituta. Proces restrukturiranja znanstvenih instituta u Hrvatskoj, koji je 

zapoeeo koncem 2014, trenutno je zastao, i nije jasno hoee li se nastaviti. No i neovisno o 

tome procesu, oeito je da ee se sustav znanstvenih instituta kod nas morati na neki naein 

reformirati. Medu opcijama koje su se predlagale jest i spajanje srodnih manjih instituta u 

jedan veei institut, primjerice institut za humanistieke znanosti. Toj opciji nisam sklon: ne 

vidim kako bi ukljueivanje na§eg Instituta u takav veliki institut ili centar moglo na ikoji 

naein unaprijediti njegov rad, niti vidim ikakve financijske koristi od toga. Druga opcija koja 

se predlagala jest prikljueivanje instituta nekom sveueiligtu. Uzme li se u obzir postojeae 

znanstveno zakonodaystvo, kao i organizacija n8ih sveueiligta (ovdje prije svega mislim na 

glomazno, fragmentirano i neefikasno Sveueiligte u Zagrebu), ni takvu mjeru u ovom 

trenutku ne bih mogao podr2ati. To bi bila samo administrativna mjera bez sadr2ajnih 

ueinaka. Sto je najva2nije, ne vidim kako bi ona pridonijela ukljueivanju Instituta u nastavni 

proces. 

''to se mote i treba ueiniti. Postoje, dakle, ozbiljne objektivne prepreke profiliranju 

nageg Instituta kao nastavno-istralivaeke ustanove. Te se prepreke prvenstveno lieu 

okru2enja u kojemu djelujemo — naeina na koje je ono ustrojeno i odnosa koji u njemu 

dominiraju. U Hrvatskoj imamo 25 znanstvenih instituta, koji su odvojeni od sveueiligta, a 

koji raspola2u iznimno velikim znanstvenim ali i nastavnim potencijalom. Nema sumnje da 

takav sustav instituta treba reformirati jer ne samo da nije u skladu s europskom praksom 

nego je u znanstvenom pogledu velikim dijelom neprihvatljiv. Stoga bi se moglo einiti da 

nema puno toga gto mi kao institucija mo2emo ueiniti; potrebna je cjelovita reforma sustava, 

a to daleko nadilazi podrueje u koje mi mo2emo intervenirati. 

Mislim da je to samo djelomieno toeno. Mi smo u svojim temeljnim dokumentima 

jasno definirali svoje °pee, temeljne ili strategke ciljeve (usp. Strategki program, str. 9-12 ili 

Samoanalizu, str. 5). Ono gto, medutim, nismo definirali jesu, izmedu ostaloga, dvije stvari. 
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Prvo, nismo definirali svoj stay o tome kakav status Instituta u hrvatskome 

znanstvenom sustavu smatramo najp&"eljnijim: trebamo li zadrkti postojeei status javnoga 

znanstvenog instituta, prikljueiti se drugim srodnim institutima, nekome sveueiligtu kao 

cjelini iii nekoj sastavnici nekog sveueilika, kojemu sveueiligtu itd. Na trima sjednicama 

Znanstvenog vijeea 2015. raspravljalo se o tom pitanju, afi jasan stay, osim naeelnog 

zalaganja za samostalnost, nije zauzet. Na raspravi o tome insistirat au i dalje. Po mome 

migljenju, prva stvar koju trebamo ueiniti jest temeljito razmotriti prednosti i nedostatke svih 

mogueih opcija te jasno formulirati nag stay o statusu i polOaju Instituta u hrvatskome i 

europskom istralivaekom prostoru, koji onda mokmo uoblieiti u sluTheni dokument. Takav 

dokument ne mok sastaviti sam ravnatelj, nego mora izrakvati zajednieki stay ravnatelja, 

Znanstvenoga i Upravnog vijeea. On bi trebao biti izraz nagih 2elja i promigljenih sudova te 

kao takav predstavljati polazigte s kojeg mokmo evrgee uoi u bilo kakve buduee pregovore o 

nagemu statusu ili se pak lakge i ueinkovitije obraniti u slueaju pokugaja nametanja rjegenja. 

Drugo, iako smo ukljueivanje u proces visokog obrazovanja putem doktorskog studija 

vise puta jasno naznaeili kao svoj opCi cilj, o pojedinostima nismo nikad raspravljali. Barem 

su dva pitanja koja bismo gto prije trebali razmatrati: kakav toeno studij zelimo i kako 

prevladati prve dvije od gore navedenih objektivnih prepreka. Trenutno jedini naein 

prevladavanja tih prepreka vidim u snalnijem ukljueivanju Instituta u medunarodne projekte, 

u okviru kojih bismo trebali traziti moduse ukljueivanja u doktorske programe. 

7. Zakljueak 

Tri su glavna sistemska cilja za koje smatram da ih Institut mok i mora postiai u sljedeeem 

eetverogodignjem razdoblju: 

1. jasno i stabilno pozicioniranje u hrvatskom i europskom istraIivaekom prostoru; 

2. ukljueivanje u sustav visokog obrazovanja putem sudjelovanja u medunarodnim 

doktorskim programima; 

3. kontinuirano sudjelovanje u medunarodnim znanstvenim projektima. 

Kako bi se ti ciljevi ostvarili potrebno je 

• koordinirati rad na sastavljanju projektnih prijedloga i pronalaknju inozemnih partnera; 

• poyeeati broj prijava na medunarodne projekte; 
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• intenzivirati provodenje postojeeih medunarodnih sporazuma i sudjelovanje u 

medunarodnim konzorcijima. 

Uz to, potrebno je nastaviti rad na jkanju unutarnjeg ustrojstva Instituta, u prvom redu 

• donogenjem preostalih potrebnih akata; 

• poveeanjem broja suradniekih radnih mjesta u odnosu na znanstvena radna 

mjesta, uz pojae'anu brigu o razvoju asistenata; 

• preciziranjem ovlasti i zadaea djelatnika iz prateeih sluni; 

• dovrgenjem poslova oko uredenja knji2nice i arhiva. 

Briga oko daljnjeg razvoja znanstvenoistralivaekog rada u Institutu mora biti 

usmjerena na 

• nastavak porasta broja radova objavljenih u inozemstvu; 

• poticanje objavljivanja radova o povijesti hrvatske filozofije u inozemstvu; 

• intenziviranje rada na predstavljanju Instituta §iroj javnosti. 
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